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Télûzõ talpalávaló és kacagás a Jósavárosban

Farsangi felvonulással búcsúztak a téltõl február 10-én, Nyíregyházán. A felvonulás négy állomásán a térségi hagyo-
mányokat az Igrice Néptáncegyüttes elevenítette fel táncaival, amely 1983-as megalakulása óta gyûjti, ápolja és
színpadra dolgozza a Kárpát-medence magyarságának zenei és táncos örökségét. A hároméves múltra visszatekintõ
jósavárosi farsangi felvonulásra több tucatnyian érkeztek maskarákba öltözve. (Bõvebben a 8. oldalon olvashatnak
az eseményrõl.)

Ingyenes buszjáratok a
böllérversenyre

2024. február 24-én lesz a VI. Nyírségi Disznótoros
Fesztivál és XXII. Nemzetközi Böllérverseny a Sóstói
Múzeumfaluban. Ahogy pedig azt már korábban is meg-
szokhatták, díjmentes autóbuszjáratok indulnak Sós-
tógyógyfürdõre.

A disznótoros idén is ínyenc élményekkel csábít
Nyíregyháza február 24-én újra megnyitja kapuit a ha-

gyományok és a gasztronómia világába a VI. Nyírségi Disz-
nótoros Fesztivál és XXII. Nemzetközi Böllérversennyel. Az
esemény szerves része a környék hagyományainak és kul-
turális örökségének, amelyet évrõl évre õrzünk és ünnep-
lünk. Idén a Nemzet Mûvésze címmel kitüntetett, Kos-
suth- és Jászai Mari-díjas magyar színmûvészt, Reviczky
Gábort tisztelhetjük a zsûrielnök szerepében.

A fesztivál nemcsak az ételek szerelmeseinek kedvez,
hanem azoknak is, akik szeretnének betekintést nyerni a
régi idõk disznóvágási hagyományaiba és a böllérmes-
terségbe, ebben az évben azonban egy kicsit másként. –
Idén kevesebb munkájuk lesz a bölléreknek, mint az elõ-
zõ években, hiszen most ez az elsõ év, hogy a nyírmadai
Mada-Hús Kft. készíti elõ a sertéseket, tehát a csapatok
hasítva fogják megkapni a húst. A rendezvény kábítás,
szúrás, kivéreztetés és perzselés része elmarad, a csapa-
tok félsertéseket fognak feldolgozni – mondta Támba
Miklós, a fesztivál fõszervezõje.

Határon innen és túl
A fõszervezõ hozzátette, tavaly több mint húszezren lá-

togattak ki a rendezvényre, idén is hasonló látogatói lét-
számra készülnek. Körülbelül 20 csapat vesz majd részt a
versenyen, megyén kívülrõl három, országhatáron túlról két
csapat érkezik, Nagykapos, Nyíregyháza testvértelepülése,
illetve Kaplony már jelezte részvételét a versenyen.

Új nevezési kategóriák
A Sóstói Múzeumfalu portáin a fõszerep tehát az íny-

csiklandó disznótoros ételeké, amelyek az évszázadok
során alakultak ki és váltak például a Nyírség kulináris
jelképeivé. A hurkák, kolbászok és egyéb disznóhúsból
készült csemegék mellett a látogatók megkóstolhatják a
helyi pálinkákat, savanyúságokat és más finomságokat
is, a szervezõk a vegetáriánusokra is gondoltak. – Hurka,
kolbász, toroskáposzta, hagymás vér, különbözõ sültes
tálak lesznek. Külön hirdettünk most új kategóriákat. Lesz
legjobb leves, legjobb sültes tál kategória. Ízre, zamatra,
küllemre a szakavatott zsûri fogja majd bírálni az elké-
szült finomságokat. A vegetáriánusok találnak majd a
vásárban olyan ételeket, lepényeket, egyebeket, amik
teljesen húsmentesek – tette hozzá a fõszervezõ.

Sokak kedvenc színésze
A fesztiválon zsûrielnökként részt vesz a Nemzet Mû-

vésze címmel kitüntetett, Kossuth- és Jászai Mari-díjas
magyar színmûvész, Reviczky Gábor is, aki örömmel
vállalta a feladatot. A fanyar humorú, közkedvelt színész,
kivételes mûvészi erõvel formálja meg a groteszk, ironi-
kus karaktereket, de karcos hangja és hûvös arcvonásai
alkalmassá teszik a negatív figurák eljátszására is. A szer-
kesztõségünknek adott exkluzív interjúból kiderült, nem
elõször ölti magára a zsûritag szerepet. – Mivel Támba
Miklóssal jó néhány éve ismerjük egymást, nagyon szí-
vesen benne vagyok ilyesmiben, meg most már van némi
gyakorlatom is, hiszen vadgasztronómiai versenyeken már

zsûriztem. A legutóbbi országos fesztiválon Bodrogi Gyu-
lával fõztünk a színpadon – mondta a színmûvész, aki
hozzátette, 1976-ban Debrecenben dolgozott színészként
és minden darabot játszottak Nyíregyházán, így sokszor
megfordult városunkban. Egy híres sóstói szórakozóhelyen
is járt az egyik színházi darabjával.

Gazdag kulturális örökség
A mindenki számára ingyenes esemény nemcsak ízle-

tes ételeket és szórakozást kínál, hanem lehetõséget te-
remtett a helyi közösségek számára is, hogy összegyûlje-
nek, megosszák élményeiket és ünnepeljék a Nyírség gaz-
dag kulturális örökségét. Az eseményt zenés-táncos, kul-
turális programok is színesítik majd. A Nyírségi Disznó-
toros Fesztivál és Böllérverseny minden évben emlékez-
tet bennünket arra, hogy az ízek és hagyományok ereje
képes összekötni és boldoggá tenni az embereket.

(Szerzõ: Boros Rita)

Menetrend szerint közlekedõ autóbuszok igénybe-
vétele

Az elmúlt évektõl eltérõen, idén a február 24-én 6:00
óra és 18:00 óra között közlekedõ 8-as, 8/A-s és 55-ös
jelzésû menetrend szerint közlekedõ autóbuszjárato-
kat az utasok viteldíj megfizetése nélkül vehetik igény-
be.

A 8-as járat vonalán a Vasútállomás – Sóstógyógy-
fürdõ között 10:58, 14:58, 15:58, 17:18, 18:18 órakor
és visszairányban Sóstógyógyfürdõ – Vasútállomás vi-
szonylatban 11:20, 15:20, 16:20, 17:40, 18:40 órakor
közlekedõ járatokat, valamint

az 55-ös járat vonalán Örökösföld – Sóstógyógyfürdõ
között 08:15, 09:15, 13:15 órakor és visszairányban Sós-
tógyógyfürdõ – Örökösföld viszonylatban 08:45, 09:45,
13:45 órakor közlekedõ járatokat a Retró autóbusz vég-
zi.

A jelzett járatokon kívül a fesztivál napján a 06:00
és 18:00 között induló 8A-s járatok hosszított útvona-
lon Sóstógyógyfürdõ végállomásig közlekednek és on-
nan azonnali fordulóval, de a Sóstói úti kórháztól a
menetrendben foglalt indulási idõben indulnak vissza
a Vasútállomás végállomásra.

A járatok a hivatalos menetrendben meghirdetett útvo-
nalon és idõpontokban közlekednek. A Volánbusz Zrt. az
utasforgalmat folyamatoson figyelemmel kíséri és az utas-
forgalomtól függõen rásegítõjáratokat tervez közlekedtet-
ni, melyet szintén díjtalanul vehetnek igénybe az utasok.

Felhívják az utasok figyelmét, hogy a Retró autó-
busz által végzett járatokon a társaságnak az alacsony-
padlós szolgáltatást nem áll módjában biztosítani.
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Az MCE Nyíregyháza Kft. beruházása az ipari parkban
Az osztrák tulajdonú cég munkahelyteremtõ zöldberuházása újabb lépés a gazdaságfejlesztésben

A KKV szektor egyik képviselõje, az osztrák székhe-
lyû MCE nyíregyházi leányvállalata múlt hét kedden, a
városházán jelentette be, hogy új telephelyének a Nyír-
egyházi Ipari Park ad otthont. A vállalat – mely az acél-
ipar egyik meghatározó szereplõje – 2025-ben indítja el
a zöldberuházást, amely során mintegy 60–100 munka-
hely fog létesülni.

1989-ben kezdõdött az MCE csoport története Ausztri-
ában, mely 2016 óta a HABAU GROUP része. A linzi
székhelyû vállalat az acélszerkezet és hídgyártás, ener-
getika és repülõgépipar számára speciális acélszerkeze-
tek teljes körû kivitelezése terén van jelen világszerte. A
nyíregyházi leányvállalat több mint 3 évtizede tevékeny-
kedik városunkban, mely most bõvíteni tervezi gyártó-
csarnokát.

Az elõzõ helyet kinõtték

– Ez egy teljesen zöldmezõs beruházás egy új telephe-
lyen. A mostanit kinõttük, így a külsõ körülmények miatt
kénytelenek vagyunk a termelésünket máshova helyez-
ni. Fõleg azért, mert itt a termékek dimenziói olyan nagy-
ságúak, hogy ezt a helyzet megköveteli. Másrészt azt is
ki kell emelni, hogy a nagyméretû termékeket nem a
belvároshoz közeli helyekre szállítjuk. Ez mindenképpen
a városnak is pozitívum. Harmadrészt pedig értelemsze-
rûen a piacaink is megvannak, ehhez biztosítjuk a jövõ-
ben is sikeres mûködést. A tulajdonosok támogatását fon-
tos még kiemelni – nyilatkozta Kovács Attila, az MCE
Nyíregyháza Kft. ügyvezetõje.

Munkahelyteremtõ beruházás

Az MCE Nyíregyháza Kft. 140 saját dolgozóval rendel-
kezik, ezen felül megközelítõleg 80 fõ dolgozik az alvál-
lalkozói állományon belül. A gyártócsarnok bõvítésével a
munkavállalók száma 60–100 fõvel is emelkedhet. Ez szo-
rosan illeszkedik a városvezetés programjába, melynek fõ

célja, hogy a gazdaság erõsítése és az elvándorlás mértéké-
nek csökkentése érdekében színvonalas munkahelyteremtõ
beruházások érkezzenek a Nyíregyházi Déli Ipari Parkba.

Nyíregyháza, mint befektetõi potenciál

– A munkahelyek kérdésében aláhúznám a színvona-
las jelzõt, hiszen azok a fiatalok, akik elmennek, azért
választanak más régiót, mert ott jobb munkahelyeket ta-
lálnak – azt már nem gondolom, hogy jobb várost. Ezt a
visszajelzések alapján mondom. Célunk éppen ezért,
hogy nívós munkahelyeket biztosítsunk számukra itt hely-
ben, amelyhez magas szintû beruházók kellenek. Van
már egy dél-koreai cégünk, amely Európában az elsõ
gyárát itt építi. Van egy kínai és egy német cégünk, illet-
ve egy BMW-beszállítónk, amely az elsõ üzemét szintén
itt építi Nyíregyházán. Egy svéd cég, a Qvantum meg-
vette az Electrolux létesítményét, a Svédországon kívüli
elsõ gyárát is itt hozza létre, szeptemberben indul a ter-
melés. Most pedig egy osztrák befektetõ fejleszt váro-
sunkban, tehát a lehetõségek már adottak lesznek szá-
mukra – hangsúlyozta dr. Kovács Ferenc polgármester.

Tudatos, komplex fejlesztések

A 2025-ben induló zöldberuházás értéke megközelítõ-
leg 40–50 millió euró. A fejlesztés több mint 11 hektár-

nyi területen fog zajlani. A beruházás elindításáról szóló
döntést nagyban segítette, hogy az ipari park infrastruk-
túrájának fejlesztése egy tudatos és komplex folyamat
mentén halad.

Fejlett infrastruktúra, mint versenyelõny

– Az MCE Kft. 2025-ben kezdi meg az építkezést, vi-
szont nem szeretne olyan elõkészítõ munkákat elvégez-
ni, mint a termõföldvásárlás, vagy régészeti feltárás, ta-
lajvizsgálat. Ha ezek mind rendelkezésre állnak, akkor
tulajdonképpen egy kis túlzással rögtön, egy kapavágás-
sal indulhat az építkezés. A cég számára nagyon fontos
volt a megfelelõ infrastrukturális kapcsolatok megléte.
2025 év elején az összes infrastruktúra a telekhatáron lesz,
közvetlen útcsatlakozása lesz az autópályához, a cég
számára ez alapvetõ elvárás volt. Ebbõl a szempontból
versenyelõnyt élveztünk más területekkel szemben –
emelte ki dr. Podlovics Roland alpolgármester.

2 év múlva megkezdi mûködését

Az MCE beruházása elõreláthatóan 2025 végére, 2026
elejére befejezõdik. Új telephelyén tovább folytatja majd
az út-, vasúti, gyalogoshidak, valamint csõ- és kábelhi-
dak, illetve egyéb hegesztett acélszerkezetek gyártását.

(Szerzõ: Kemecsei Fanni)

A DSC 2000 Kft. beruházásai a versenyképességért
Közel félmilliárdból fejlesztett a magyar tulajdonú cég Nyíregyházán

A DSC 2000 Kft., amelynek fõ profilja a fém- és acél-
szerkezet gyártás, valamint megmunkálás, az elmúlt
évben jelentõs fejlesztést hajtott végre Nyíregyházán. A
Széchenyi Terv Plusz program keretében, „A modern
üzleti és termelési kihívásokhoz való alkalmazkodását
segítõ fejlesztések megvalósítása a DSC 2000 Kft.-nél”
címmel létrejött beruházás értéke közel félmilliárd fo-
rint volt.

A projektátadó rendezvényt február 12-én tartották a
vállalat Tünde utcai telephelyén. A cég a nagymértékû
beruházás eredményeként több területen is jelentõs fej-
lesztést tudott megvalósítani.

Technológiai fejlesztések

– A legszembetûnõbb az 500 négyzetméteres festõ-
üzem. Emellett új bakdarut, 2 híddarut, új festõtechnoló-
giát és szemcseszóró berendezést szereztünk be, vala-
mint három munkatársunk nyelvi képzését valósítottuk
meg. Ezek mind szükségesek ahhoz, hogy a mostani pia-
ci helyzetben versenyképesek maradjunk. A fejlesztések-
kel szeretnénk minél jobban kiszolgálni a mostani és le-
endõ ügyfeleinket egyaránt – nyilatkozta Szilágyi Sán-
dor, a DSC 2000 Kft. ügyvezetõje.

81 munkahely

A projektátadó rendezvényen részt vett dr. Kovács Fe-
renc polgármester is, aki elmondta, a vállalat fejlesztése
illeszkedik a városvezetés gazdaságfejlesztési program-
jához, amelynek lényege, hogy Nyíregyháza gazdasága
erõsödjön, versenyképes legyen, és mindenekelõtt mun-
kahelyeket biztosítson a nyíregyháziaknak és a környék-
belieknek. Külön kitért azokra a fiatalokra is, akik a ta-
nulmányaik befejezése után Nyíregyházán szeretnének
élni és dolgozni. A DSC 2000 Kft. a beruházásnak kö-
szönhetõen 71 munkahelyet tudott megõrizni, és további
10 új munkahelyet teremtett.

Ipari park, mint lehetõség

– A város gazdaságfejlesztési programja is errõl szól,
ami nemcsak az ipari parkra koncentrálódik, és nemcsak
a nagy beruházásokra, hanem szeretné összekapcsolni
az ipari park nagy beruházásait a jelenleg Nyíregyházán
mûködõ cégekkel, így a DSC 2000 Kft.-vel is. Szilágyi
Sándorral arról beszélgettünk a program elõtt, hogy a
következõ lépés, azaz az ipari parkban történõ területvá-
sárlás lesz, ami már elkerülhetetlen – mondta dr. Kovács
Ferenc, Nyíregyháza MJV polgármestere.

Fejlett infrastrukturális és
közüzemi háttér

A polgármester hozzátette, elképzelése szerint az ipa-
ri park nemcsak egy szigetet jelent, hanem Nyíregyháza
gazdaságának egy olyan szerves részét képezi, ami össze-
kapcsolódhat az összes, jelenleg a városban mûködõ kis-
és középvállalkozásokkal. Kiemelte, az ipari parkban egy
olyan területet jelölt ki az önkormányzat, amit nyíregy-
házi cégek számára szeretnének a késõbbiekben értéke-
síteni, mert ott olyan fejlett infrastrukturális és közüzemi
háttér áll majd rendelkezésre, ami jelenleg Nyíregyhá-
zán még sehol nincs.

(Szerzõ: Boros Rita)
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Aláírták az ipari park fejlesztésének
kivitelezõi szerzõdéseit

Mérföldkõhöz érkezett a Nyíregyházi Déli Ipari Park
fejlesztése, amely megalapozhatja Nyíregyháza és a tér-
ség gazdasági erõsödését, emellett kulcsszerepet fog betöl-
teni a munkahelyteremtés kérdésében is. Múlt héten hét-
fõn, a városházán az önkormányzat és a vállalkozók képvi-
selõi ünnepélyes keretek között írták alá azt a szerzõdést,
amely a földmunkához, illetve az út- és közmûépítéshez
kapcsolódó kivitelezési feladatokat tartalmazza.

Októberben indult az uniós nyílt közbeszerzési eljárás
a Nyíregyházi Déli Ipari Park infrastrukturális fejleszté-
sének 1. ütemére vonatkozó földmunkára, valamint út-
és közmûépítésre. Említésképp néhány elem a kivitele-
zés mûszaki tartalmát illetõen: 14 km közút, 10 km ke-
rékpárút, több mint 11 km szennyvízvezeték, 10,5 km
vízvezeték, 12 km elektromos hálózat fog kiépülni.

Az önkormányzat a kedvezményezett

– A kormány 192 milliárd forinttal támogatta a Nyír-
egyházi Ipari Park fejlesztését. Ebbõl 152 milliárd köz-
vetlenül az önkormányzathoz érkezik. Mivel az önkor-
mányzat a kedvezményezett, az önkormányzat koordi-
nálja és irányítja az iparipark-fejlesztést, és ennek kö-
szönhetõen – meg annak is, hogy a tervezõi konzorcium
tavaly júniusra az 1. ütem kiviteli terveit is elkészítette –
kiírhattuk tavaly októberben a kivitelezési tendert, ami
lezárult, eltelt a moratórium és most ennek a 2. szerzõ-
désnek az aláírására kerül sor – mondta el dr. Kovács
Ferenc polgármester.

Átgondolt fejlesztések

Az ipari park infrastruktúrájának kiépítése nem csak a
munkahelyteremtõ beruházások számára elõnyös, köz-
vetett lakossági elõnyökkel is jár. A fejlesztés tervezése
– mint ismeretes – a korábbi években kezdõdött, a terve-
zõcégekkel tavaly kötötték meg a megállapodást. A tu-
datosság és átgondoltság elõsegíti az önkormányzat és a
vállalkozók közti gördülékeny együttmûködést.

Komoly befektetések helye

– Mivel több ütemrõl beszélünk, ezért mindig jó egy
kicsit visszalépni és visszatekinteni, hogy ehhez a 640
hektáros területhez mi kapcsolódik. Más ipari parkoknak
a közmûigényei alapján még 2021–22-ben rögzítettük,
hogy milyen vízmennyiségre, szennyvízkapacitásra, gáz-
kapacitásra és elektromosenergia-kapacitásra van ahhoz
szüksége ennek a 640 hektáros területnek, hogy azt mi-
nél hamarabb, minél komolyabb befektetõkkel be tudjuk
telepíteni, és egy élõ ipari parkká váljon – hangsúlyozta
dr. Podlovics Roland alpolgármester.

Járulékos fejlesztések

A fejlesztés keretében megvalósul továbbá a Nyírjes-
tói folyás új nyomvonalra helyezése, a Nagykállói út
nyíregyházi szakaszának bõvítése 2x1 sávosra, illetve a
belsõ víz- és közmûhálózatok kiépítése. A földmunká-
hoz kapcsolódó feladatokat (1. rész) a NYÍR-WETLAND
Szolgáltató Kft., az út- és közmûépítéshez kapcsolódó

feladatokat (2. rész) a Mészáros és Mészáros Zrt., vala-
mint a KE-VÍZ 21 Zrt. együttmûködése valósítja meg. A
munkaterületet február 13-án adták át, a vállalkozóknak
365 nap áll rendelkezésre a fejlesztésre.

A kivitelezés mûszaki tartalma
összefoglalóan:

– 14,0 km közút
– 10,0 km kerékpárút
– 10,5 km vízvezeték és 1 db nyomásfokozó
– 11,4 km szennyvízvezeték és 1 db átemelõ
– 32,0 km hírközlési alépítmény
– 182 db kamera
– 16,5 km közvilágítás
– 12,0 km elektromos hálózat
– 1 db tározóbõvítés
– csapadékvíz-elvezetés a közutak mentén

(Szerzõ: Kemecsei Fanni)
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Újabb rekordösszegû költségvetés, hitel- és adósságmentesen
Elfogadta a közgyûlés Nyíregyháza valamivel több mint

145 milliárd forintos költségvetését. A történelmi,
rekordmagas összeg tartalmazza azt a forrást is, amibõl
a szociális szféra és a kulturális intézmények valamennyi
dolgozója 10 százalékos béremelését fedezik azok szá-
mára, akik kimaradtak az év eleji kötelezõ emelésbõl –
hangzott el a múlt csütörtöki közgyûlésen. A költségve-
tési fõösszeg több mint felét különbözõ beruházásokra és
felújításokra tervezi költeni a városvezetés. A büdzsé hi-
tel felvételével nem tervez, valamint az önkormányzat-
nak jelenleg sincs adóssága – emelte ki a könyvvizsgáló.

A február 15-i közgyûlés elismerések átadásával kez-
dõdött. Elsõként Nyíregyháza Város Nívódíját a BANU-
SZER Kft. képviseletében Balázs László és Bálint Tamás

vehette át. A több mint harmincéves tapasztalattal ren-
delkezõ cég többek között aktívan részt vesz a várme-
gyei gázberuházásokban és aktívan foglalkoznak a tanu-
lók képzésével is. Nyíregyháza Város Nívódíját Kovács
Richárdnak, a Sója Miklós görögkatolikus iskola pedagó-
gusának ítélték, elismerését felesége vette át a közgyû-
lésen. Tanári hivatása mellett a sport is fontos szerepet
tölt be az életében, a 2023-as Európa Játékokon szerzett
bronzérme utat nyitott számára a párizsi olimpiára. Az
Együtt-Egymásért Burger István-díj kitüntetést Bernáth Imre
kapta, aki több mint két évtizede segíti a gyermekek fel-
zárkóztatását és tehetséggondozását, valamint a Perifé-
ria Egyesületnél is aktív munkát végez a hajléktalan
emberek megsegítése érdekében.

Folyamatos a tájékoztatás az
ipari parki fejlesztésekrõl

A két közgyûlés közötti beszámoló kisfilm után Babosi
György, a Szövetségben Nyíregyházáért frakció képvise-
lõje kért szót. – Örömmel néztem a kis filmhíradót, az-
zal kapcsolatban, hogy az ipari parkunkba nemcsak ak-
kumulátoripari gyárak szeretnének betelepülni, most már
csak abban bízom, hogy ki fogják szorítani innen az ak-
kuipari cégeket – fogalmazott, majd sokadszorra kért tá-
jékoztatást az ipari parki beruházásokkal kapcsolatos kör-
nyezetvédelmi hatásokról, illetve a vízhasználatról. Dr.
Podlovics Roland alpolgármester erre válaszul úgy nyi-
latkozott, a közgyûlés részletes tájékoztatást kapott
már többször is zárt ülésen, valamint a Nyíregyházi
Naplón és a nyiregyhaza.hu városi webportálon
keresztül a lakosságot is hitelesen, tényekre ala-
pulva és érthetõen tájékoztatták – ott természete-
sen azokat az üzleti titkokat kihagyva adott inter-
jút, amit a képviselõk ismerhetnek. Az alpolgár-
mester kiemelte, a cégek maguk is fontosnak tart-
ják a környezet védelmét, az önkormányzat és a ha-
tóságok pedig monitoring rendszeren fogják ellenõriz-
ni a gyárak mûködését és környezetre gyakorolt hatásait.
Dr. Kovács Ferenc polgármester hozzátette, jelenleg öt
beruházás indult el a déli ipari parkban, egy német, egy
osztrák, egy svéd, egy dél-koreai és egy kínai. Ezek kö-
zül mindössze egy akkumulátorgyár, amely az ország-
ban a legszigorúbb szabályok és feltételek mentén épül
Nyíregyházán.

Nincs tartozása és hitele a városnak
A képviselõk a múlt csütörtöki közgyûlésen döntöttek

Nyíregyháza 2024. évi költségvetésérõl is. A város gaz-
dasági helyzete stabil – ezt Varga János könyvvizsgáló is
többször alátámasztotta. – A városnak jelenleg hiteltar-
tozása nincs, a ciklus végére jutott ide a város, hogy sem-
miféle fajta kötelezettsége nincs a hitelintézetek felé. A
számokból azt látjuk, hogy a következõ 5 évben közel

a polgármester. Az önkormányzati érdekegyeztetõ fórum
egyhangúlag elfogadásra javasolta a költségvetési terve-
zetet, a képviselõk 14 igen és 6 nem szavazat mellett
fogadták el az elõterjesztést.

Béremelések önkormányzati forrásból
A költségvetés tartalmazza azt a forrást is, amibõl a

szociális szféra és kulturális intézmények valamennyi
dolgozója 10 százalékos béremelését fedezik, ezt kér-
désre erõsítette meg Jászai Menyhért alpolgármester, majd
hozzátette, ez nagyjából 500 embert érint. Ez azokat a
munkavállalókat érinti, akik kimaradtak a jogszabály
szerinti automatikus béremelésbõl, így fedezetet sem biz-
tosít hozzá a központi költségvetés, az kizárólag önkor-
mányzati saját forrásból finanszírozható.

Bõvülõ szociális szolgáltatások
– A szolgáltatások rendszerét nem lehetne tartósan ma-

gas színvonalon tartani az önkormányzat stabil pénzügyi
és gazdasági alapjai, az elmúlt évek feszes gazdálkodá-
sa nélkül. Miért kell ezt minden alkalommal elmondani?
Mert katasztrofális krízishelyzetben volt a költségvetés a
kezdeti idõszakban. A költségvetés legfontosabb értéké-
nek tartom a humán területen a stabilan, kiszámíthatóan
finanszírozott intézményrendszert, amely keretében a
humán ágazatban a hivatallal együtt kilenc intézmény-
ben 1250 munkatárs végzi feladatát. Az önkormányzati
bölcsõdékben továbbra sem kell gondozási díjat fizetni
750 gyermek után, biztosítva van az iskolakezdési támo-
gatás és az idõsek karácsonyi csomagja is – ez csak né-
hány példa, mondta Jászai Menyhért, majd kiemelte,
2024-tõl új támogatási formákat is bevezetnek: minden
nyíregyházi újszülöttnek alanyi jogon járó 20 ezer forin-
tos kelengyetámogatást biztosít az önkormányzat, vala-
mint a rászoruló felsõ tagozatosok is kaphatnak idén is-
kolakezdési támogatást.

A kultúrát is érinti
A kulturális szféra dolgozóinak dr. Ulrich Attila

alpolgármester mondott köszönetet. – Ebben az év-
ben az állam által biztosított 20 százalékon túl,
amely beépítésre kerül a kulturális ágazat dolgo-
zói részére, az önkormányzat 10 százalék diffe-

renciált béremelést biztosít.

Megújulnak az utak
A közgyûlésen elhangzott, hamarosan újabb útfejlesz-

tés indul a város több pontján, 620 millió forint értékben.
Sóstógyógyfürdõn a Fürdõ utca teljes szakasza, valamint
a Berenát utca–Kemecsei úti csomóponttól 590 méter
hosszon újul meg a szakasz, a Jósavárosban pedig az
Ószõlõ utca–Garibaldi utca és a Csaló köz közé esõ sza-
kasz kap új burkolatot.

Nyári táborok 2024-ben is
Az elõzõ évek kialakult gyakorlatának megfelelõen

az önkormányzat a város általános iskoláiba járó gyer-
mekei számára idén is biztosítja a lehetõséget, hogy a
nyári szünet ideje alatt különbözõ turnusokban napközis
táborokban vehessenek részt. 2023 nyarán 33 turnusban,
összesen hat helyszínen mintegy 1400 gyermek vett részt
a különbözõ programokon. Az önkormányzat ehhez idén
43 millió forintos támogatást biztosít, a rendszeres támo-
gatást kapó diákok ingyenesen vehetnek részt az önkor-
mányzati táborokban. A civil támogatások összegét pe-
dig 25-rõl 35 millióra emelte az önkormányzat, ez egy
40 százalékos emelést jelent, amelyre pályázhatnak majd
az egyesületek és szervezetek.

Interpelláció
Babosi György képviselõ interpellációjában a Huszárte-

leprõl és a városi befektetési alapról kérdezte a közgyû-
lést, a kapott tájékoztatást elfogadta Hagymási Gyula ka-
binetvezetõtõl és dr. Podlovics Roland alpolgármestertõl.

További részletek a nyiregyhaza.hu városi web-
portálon és a Nyíregyházi Televízió Közgyûlés után
címû magazinjában.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)

20 milliárdos saját bevételét a város vagy fejlesztésre vagy
a mûködések finanszírozására tudja felhasználni – fogal-
mazott, a könyvvizsgáló szóbeli kiegészítésére dr. Ko-
vács Ferenc polgármester is reagált. – Aláhúznám, mert
ez Nyíregyháza önkormányzata történetében finoman
szólva nem megszokott – 2010 elõtt semmiképp –, hogy
egy fillér hitelünk sincs, egy fillér kifizetetlen számlánk
sincs – nem így kezdtük 2010-ben.

Beruházások a kihívások idõszakában is
A nyíregyházi városvezetés több, korábban nem tapasz-

talt nehézséggel nézett szembe az elmúlt években, a
legnagyobb megpróbáltatások között szerepel a Covid-
járvány, az energiaválság és a szomszédunkban zajló
fegyveres konfliktus is. Az önkormányzat átgondolt dön-
téseinek köszönhetõen még ezekben a kihívásokkal teli
években is sikerült beruházást megvalósítani, illetve el-
kezdeni – hangzott el a közgyûlésen. Néhány ezek kö-
zül: Stadion projekt, „Nagykörút bezárása”, Tiszavasvári
– Derkovits utcai közlekedésfejlesztés, Déli ipari park
komplex fejlesztése, Jégkorszak állatbemutató az állat-
parkban, jelentõs közlekedésfejlesztési projektek.

Történelmi, kiegyensúlyozott költségvetés
A város 2024. évi költségvetésének mérlegfõösszege

145,1 milliárd forint. – Az elmúlt ötéves ciklus legmaga-
sabb költségvetésének javaslata került most a közgyûlés
elé, a kiadásokon belül közel 50 százalék képviseli a
fejlesztési, felújítási kiadásokat. A költségvetés egyen-
súlyban van, ez biztosítja, hogy minden feladatot, amit a
költségvetésbe beterveztek, végre lehessen hajtani. A
költségvetést elfogadásra javaslom – tette hozzá Varga
János könyvvizsgáló.

FIDESZ-KDNP: Racionális mûködés,
gazdaságélénkítés

Az adóbevételek is várakozáson felül
teljesültek az elmúlt évben – mondta
a Fidesz-KDNP frakcióvezetõje felszó-
lalásában. – A racionális mûködés az
egész önkormányzati rendszert áthat-
ja, hiszen az intézmények, gazdasá-
gi társaságok önkormányzati forrásigé-
nye jelentõsen csökkent az elõzõ év-
hez képest. Ki kell emelni, hogy a déli
ipari parkban történõ gazdaságélénkítõ be-
ruházások feltételeinek megteremtésével lehetõség
nyílt, így több nagy befektetõ városunkat választotta
letelepedés céljából, amely hozzájárul a város foglal-
koztatottságának emeléséhez és a gazdasági növeke-
déséhez – emelte ki Halkóné dr. Rudolf Éva.

Szövetségben Nyíregyházáért:
Választási költségvetés
Az ellenzéki Szövetségben Nyíregyhá-

záért frakcióvezetõje is felszólalt a költ-
ségvetés megtárgyalásakor. – 2024-et
írván egy választási költségvetés szü-
letik, hiszen érdemes ezeket az össze-
geket a közepénél megfelezni és ez
világosan mutatja, hogy azért a júniu-

sig elköltött összegeknek az aránya a
második félévhez képest jelentõsen na-

gyobb, miközben az elmúlt évekbõl emlék-
szünk, hogy általában ez fordítottan történik és a má-
sodik félév szokott a költségek tekintetében mindig
nagyobb súllyal a latba esni a költségvetés egészét
tekintve – mondta Jeszenszki András.

A fejlesztések folyamatosak a
nyíregyháziakért

Halkóné dr. Rudolf Éva erre úgy reagált, minden beru-
házás itt marad a városban, az itt élõk javaslatai alapján
tervezik meg és az õ jólétüket szolgálják, attól függetle-
nül, hogy mikor készülnek el. – Intézmények folyamato-
san korszerûsödtek, utak folyamatosan megújultak, nem
csak választási évben, ezeket pedig minden nyíregyhá-
zi, pártállástól függetlenül használhatja – egészítette ki
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A sportfejlesztések elérték céljukat:  a mozgás életforma lett Nyíregyházán, miközben nemzetközi versenyeket tartanak nálunk
a jégpályát, uszodát és Atlétikai Centrumot is adó beruházási program következtében

Hiánypótló beruházások és a közösségi sportolást segí-
tõ, valamint gyermekeink számára biztonságos feltétele-
ket teremtõ infrastrukturális fejlesztések egész sora jelzi:
a város hatalmasat lépett elõre ezen a területen is az el-
múlt bõ évtizedben, mely a település arculatára is kedve-
zõ hatással van. Kívül-belül megújult és modern, Conti-
nental Arénává vált a lerongyolódott, egykori BUSZACSA,
az évtizedekig ígérgetett Városi Jégpálya és az Eissmann
Városi Uszoda a belvárost díszíti, hozzánk jár a hazai él-
vonal és a környezõ országos élsportolói csapata az Atlé-
tikai Centrumba, az év elsõ felében pedig elkészül az or-
szág egyik legszebb multifunkciós stadionja is. 27
kondipark, 79,6 km hosszú kerékpárút, 14 ovi-sportpá-
lya, 4 mûfüves grundpálya és tornaterem-felújítások – ez
is még csak néhány az elmúlt években megvalósult sport-
fejlesztésekbõl. A sport intézményes múltjáról, jelenérõl
és jövõjérõl beszélgettünk dr. Kovács Ferenc polgármes-
terrel az egymásra épülõ beruházások összefüggéseit be-
mutató sorozat keretében.

De ha már a számokkal kezdtük: a Mozdulj Nyíregyhá-
za! évi több mint 800 foglalkozásával 40 ezer embert ér
el. A Városi Jégpályának az elmúlt szezonban 30 ezer lá-
togatója volt, az Atlétikai Centrumban 2024-ben hat nem-
zetközi versenyt tartanak és csak idén félszáznál is több
sportrendezvény lesz a városban. Ezek is bizonyítják: a
sportinfrastrukturális fejlesztések elérték céljukat, létesít-
ményeink funkciót kaptak, amit a városlakók és a hozzánk
érkezõ sportolók is tömegével használnak. Idáig azonban
hosszú út vezetett.

Alul-felül támadta a víz a majdnem
bontásérett BUSZACSA-t

– 2010-ben a város egész sportinfrastruktúrája – csak-
úgy, mint az óvodák, bölcsõdék, szociális és kulturális in-
tézmények – nagyon rossz állapotban volt, azóta nem vé-
letlenül kellett mindet felújítani – kezdte az elõzmények
felidézését dr. Kovács Ferenc polgármester. – Az ilyen irá-
nyú fejlesztéseket 2012-ben kezdtük el sportpályák építé-
sével, felújításával, és streetballpálya-telepítéssel, de az elsõ
igazi nagy vállalásunk – az elsõ polgármesteri ciklusom
végén – az akkori BUSZACSA külsõ-belsõ felújítása volt
2015–2016-ban. Egyértelmû volt számunkra, hogy ilyen
állapotban nem maradhat, de az már kérdést vetett fel,
hogy fel lehet-e újítani, vagy le kell bontani és egy teljesen
újat építeni. A bontás egyébként több százmillió forintba
került volna, de ez nem is állt szándékunkban. Aki akkori-
ban látogatta a létesítményt, az tudja, s tapasztalta: 14 he-
lyen ázott be a küzdõtér és a talajvíz is feljött. Sokan nem
tudják, de a csarnok csak 2013-ban került a város tulajdo-
nába, elõtte megyei intézmény volt, amelynek a mûködte-
téséhez járult hozzá a városi önkormányzat. Ez a gazdát-
lan állapot sajnos nyomot is hagyott az épületen.

Siralmas állapotok,
hepehupás küzdõtér

– A csarnok egyre rosszabb állapotba került, a tetõ
beázott, télen a küzdõteret képtelenség volt felfûteni,
az öltözõk, a vécék pedig siralmas állapotban voltak. A
küzdõtér parkettája már olyan hepehupás volt, hogy
amikor 2012-ben nálunk játszott a Tenisz Davis-kupa
sorozatban a magyar és a lett válogatott, komoly diplo-
máciai munkát végeztünk, hogy a lettek egyáltalán pá-
lyára lépjenek...

Nemzetközi eseményekre alkalmas,
modern aréna épült

– Mikor állami tulajdonba került az épület, azonnal je-
leztük, hogy szeretnénk, ha a város átvehetné. Annak ide-
jén a miniszterelnököt is elvittem az akkori BUSZACSA-
ba és megmutattam neki, milyen szörnyû állapotban van
itt, a belváros szívében ez az egyébként többre érdemes
csarnok. Javasoltam, hogy átvennénk, õ pedig azt mondta,
hogy át is adja. 2015–2016-ra végül olyan sportkomple-
xumot és közösségi teret hoztunk létre, amely megfelel a
mai kor elvárásainak. Három ütemben, 2,1 milliárd forint-
ból valósult meg az épület teljes megújítása és akkreditált
nemzetközi versenyek lebonyolítására is alkalmassá vált.
Az elmúlt években tartottak már itt U16-os röplabda Eb-t,
de játszott itt a magyar kézilabda-válogatott is. Ezek a fel-
újítások elõtt elképzelhetetlenek voltak, mára viszont meg-
szokottak.

14 ovi-sportpálya és 27 kondipark
is született

– Ami még a fejlesztéseket illeti: 2013-ban elkészült az
örökösföldi nagy mûfüves pálya, majd 2012 és 2019 kö-
zött 14 ovi-sportpályát, 2019 és 2020 között pedig 4 isko-
la udvarán mûfüves grundpályát építettünk. Mindezt az
általunk megfogalmazott koncepció jegyében, hogy elsõbb-
séget élvez a közösségi sport, minden korosztályt figye-
lembe véve, valamint az utánpótlásképzés korszerû felté-
teleinek megteremtése. 2020-ban és 2021-ben 9 sportpar-
kot alakítottunk ki, illetve 2 db 200 méteres futókört, köz-
ben pedig megújult az Arany tanuszodája, a kézilabdapá-
lyája, csakúgy, mint a Vasvári gimnázium sportudvara. Az
ovi-sportpályákhoz visszatérve: nagyon jó visszajelzés volt,
amikor az óvónõk is elmondták, amióta használják ezeket
a gyerekek, sokkal jobban alszanak... Ezekkel párhuza-
mosan kerékpárutakat építettünk, bekötve több városrészt,
valamint hálózatba kapcsoltuk a meglévõ részeket – je-
lenleg a hálózatunk hossza 79,6 km – és szabadtéri
kondiparkokat is kialakítottunk. A legfrissebb adatok sze-

rint 27 van a városban – a kétharmadát saját forrásból épí-
tettük meg, hiszen akkor még nem volt rá pályázat, a töb-
bit különbözõ programok keretében –, öt játszótéren pe-
dig kihelyezett kondieszközök is találhatók.

Népszerû futókörök

– A sportberuházások tekintetében nem maradhatnak
ki a sorból a futókörök sem. Az elsõ úgynevezett „tanuló
projektünk” a Sóstói-tó körül volt, ami 997 m lett, de van a
Bujtosi Városligetben 1,5 km hosszon, valamint a Besse-

nyei téren 500 méteren és az Atlétikai Centrumban is, to-
vábbá Nyírszõlõsön és a Malomkertben, s természetesen
a stadionberuházásnál is terveztünk egyet.

Nagyszabású tornaterem-felújítási
program

– Miközben az iskolák állami fenntartásba kerültek, tu-
lajdonosként és jó gazdaként nem feledkeztünk meg a tor-
naterem-felújításokról sem. Három minisztériummal is
kellett egyeztetni, hogy ezeket a nagyon elavult létesítmé-

Elõnytelen szerzõdésekbõl és
rozsdaövezetbõl az atlétika fellegvára

– A koncepciónk az volt, hogy addig ne épüljön stadion
Nyíregyházán, amíg az atlétikának nem biztosítunk méltó
helyet. Erre végül sor került 2022-ben, amikor átadtuk a
7,5 milliárd forintból, a kormányzati Modern Városok Prog-
ramban felépült új Atlétikai Centrumot a régi NYVSC pá-
lya helyén. Ebben az egyedi létesítményben rendezik évek
óta az országos bajnokságot, és külföldi csapatok is rend-
szeresen használják. Errõl a területrõl azt kell tudni, hogy
kezdetben a MÁV tulajdonában volt és az elõzõ városve-
zetés nemcsak fizetett érte, hanem még kötelezettséget is
vállalt 15 évre. Mi ezt a rosszul átgondolt megállapodást
úgy korrigáltuk, hogy megegyeztünk a vasúttal, cserébe
megépítik a Korányi Frigyes utca és a Kemecsei út csomó-
pontjában a kerékpárút biztonságos vasúti átvezetését.

Ezek is a nyíregyháziaknak épültek

– Mindig azt vallottam, hogy az infrastrukturális beru-
házások lényege, hogy lehetõséget teremtenek. A számok

és a visszajelzések pedig azt mutatják, hogy ezeket az
esélyeket a városlakók ki is használják. Sokan járnak úsz-
ni, korcsolyázni, vagy futni az Atlétikai Centrumba, hasz-
nálják a rekortánokat, a kondiparkokat, és hétrõl hétre
tömegek sportolnak a Mozdulj Nyíregyháza! programja-
in, ebben a félévben heti 43 foglalkozáson, 24 helyszí-
nen, nem beszélve a város sportrendezvényeirõl, ame-
lyekbõl idén legalább félszáz lesz. Sportinfrastruktúra te-
rén már sok mindent elértünk, de még korántsem végez-
tünk a munkával.

Komplex, multifunkciós létesítmény
készül

– Még idén átadjuk az új Városi Stadiont. A régi, már
az építésekor is elavultnak számító létesítmény korábbi
elbontását követõen 8150 férõhelyes, mintegy 12 200
négyzetméteres létesítményt alakítunk ki, 10 ezer négy-
zetméteres központi pályával. Ennek az állami program-
nak a részeként épül egy új szabadidõsport központ is
öltözõkkel, fitneszteremmel, kiszolgálóegységekkel, il-
letve a régi salakos futókör nyomvonalán új rekortán
futópálya születik világítással, valamint teljes körû kör-
nyezetrendezés is megvalósul és új kerítés épül. Gon-
dolva a kispályás focistákra, 3 salakos pálya helyén
mûfüves pályát alakítunk ki, ezzel is még modernebb
körülményeket biztosítva a szabadidõsportot ûzõk szá-
mára. Azt se felejtsük, ha az egész komplexumot tekint-
jük, hogy 2022-ben sikerült megújítani a Városi Stadion
teniszlétesítményének szabadtéri pályáit és nemzetközi
szintû versenyekre alkalmassá tenni, de vannak további
terveink e téren – is.

nyeket felújítsuk. A Zrínyi Ilona Gimnázium Tiszavasvári
úti csarnokát például 2009-ben ugyan átadta az akkori vá-
rosvezetés, de hamar kiderült, a lábazatból kispórolták a
szigetelõ réteget... Sok helyen a sportpadlók pedig egész-
ségre károsak voltak. Végül 18 tornatermet felújítottunk, öl-
tözõkkel, mosdókkal, fûtési rendszerrel együtt. Ezekre azért
is volt nagy szükség, hiszen idõközben bevezették a min-
dennapos testnevelésórát. Ehhez pedig meg kellett teremte-
ni az elengedhetetlen feltételeket, ami a diáksportot, az edzé-
seket és a szabadidõsportot is kiszolgálja.

Hiánypótló létesítmények: jégpálya és
uszoda is épült

– A rendszerváltás óta folyamatos volt az ígérgetés, hogy
majd lesz Nyíregyházán uszoda, jégpálya, mégis, a nagy

szavak elhangzása után soha semmi nem történt. 2018-
ban megépítettük, s átadtuk a Városi Jégpályát, 2021-ben
pedig az Eissmann Városi Uszodát. A helyiek számára az
uszoda önmagán túlmutató jelentõséggel bír: a kormány-
zati, önkormányzati, sportági és egyesületi összefogással
megvalósult fejlesztést régóta ígérgették, de így is harminc
éve vártak rá a nyíregyháziak.

A több mint 4300 négyzetméter nettó alap-
területû sportlétesítményben helyet kaptak:

– a bírói, edzõi, sportolói és közönségöltözõk,
– a hozzájuk tartozó vizesblokkok és a versenyiroda,
– valamint egy 250 férõhelyes lelátó.

A leromlott BUSZACSA a modernizációs program révén vált korszerû, nemzetközi eseményekre, nívós programokra
is alkalmas Continental Arénává

A belvárosi uszoda is régi álma volt a nyíregyháziaknak, így népszerû és sikeres vizes sportok igazi bázisa lett

A Városi Jégpályát évtizedekig ígérgették érdemi cselek-
vés nélkül, a városvezetés megvalósította, s nagyon

közkedvelt a téli szezonban

A végtelenül leromlott, volt NYVSC pálya helyén olyan Közép-Európában egyedi Atlétikai Centrum született, mely a
hazai élvonal mellett a nemzetközi érdeklõdés homlokterébe került, miközben valódi paradicsoma a nyíregyházi

atlétáknak és a fiataloknak

Nyíregyháza a kondiparkok városa is lett, ezek a szabad-
téri sportparkok is nagyban segítik a közösségi sportolást

Az önkormányzat nagyszabású tornaterem-felújítási
programot is indított, több városrészre kiterjedõen

A Mozdulj Nyíregyháza! ingyenes, önkormányzati
mozgásprogramsorozat hallatlanul népszerû minden

korosztály körében, immár 11. éve – több nagyvárosban
már másolni igyekeznek...

A kényelmes, biztonságos futórekortánok száma nõ, mint
ahogy a Nyíregyházán szabadtéri mozgást választók

aránya is



8 Aktuális2024. február 19.

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Elbúcsúztatták a telet a Jósavárosban
Farsangi felvonulással búcsúztak a téltõl

február második hétvégéjén, Nyíregyházán.
A térségi hagyományokat a helyi nép-
táncegyüttesek mutatták be a résztvevõk-
nek, akiket farsangi fánkkal, ételekkel és
italokkal vártak a szervezõk. Az elmúlt
években már hagyománnyá vált a jósavárosi
felvonulás, amelyre évrõl évre több tucat-
nyian érkeznek maskarákba öltözve.

Különbözõ zajkeltõ eszközökkel próbál-
ták elijeszteni a telet a Jósavárosban a szom-
bati felvonuláson. A gyülekezõ helyszínén
megjelentek a farsang jellegzetes alakjai,
mint például a medve, a cigányasszony, a
pap és a pulyaszedõ is. A szatmári vidék
farsanghoz kapcsolódó hagyományai a leg-
karakteresebbek, Szabolcs-Szatmár-Bereg
vármegyének ez egy külön színfoltja, töb-
bek között a panyolai vendégek jelenítet-
ték meg õket a Jósavárosban.

Busók a panelrengetegben
– A táncegyüttesekkel a hagyományo-

kat próbáljuk visszaültetni itt, a lakótele-
pi környezetbe. A hagyományok ápolásá-
val célunk, hogy a kultúra is jelenjen meg
ilyen közösségekben. A busó jelmezt is
azért hoztuk el, hogy ha valaki nem talál-
kozott még vele, élõben is megnézhesse
– mesélte Balogh Tamás, aki busónak öl-
tözve vett részt a farsangi rendezvényen.

Hároméves hagyomány
A felvonulás négy állomásán a térségi

hagyományokat a helyi néptáncegyüttesek

mutatták be a résztvevõknek. – Három
évvel ezelõtt nagyot gondoltunk azzal,
hogy el szeretnénk hozni ide, a panelhá-
zak közé a farsangot. Ehhez mintául vet-
tük a panyolai hagyományõrzõ farsangot.
A felvonulást már harmadjára szerveztük
meg és óriási büszkeség számunkra, hogy
színesíti a rendezvényt maga Panyola is –
nyilatkozta Nagy Szabina képviselõ, a
szervezõ, A Gyermekekért, a Fiatalokért
és a Családokért Egyesület elnöke.

Kiszebábot is égettek
Egy igazi téltemetõ népszokással zárult

a jósavárosi farsang, kiszebábot égettek a
táncosok. A szalmából készült báb általá-
ban egy menyecskét ábrázol, így volt ez
a szombati rendezvényen is. A hagyomá-
nyok szerint az égetéssel megszabadulnak
az emberek a különféle bajoktól. Hamva-
zószerdától a hagyományok szerint meg-
szûnnek a zenés, hangos mulatságok és
elkezdõdik a 40 napos böjt.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)

Kiszebábégetéssel ûzték el a telet a
Kazinczy Ferenc Tagintézmény tanulói

Kiszebáb égetésével búcsúztatták a te-
let a Nyíregyházi Bem József Általános
Iskola Kazinczy Ferenc Tagintézményének
diákjai. Ezzel üdvözölték a tavaszt egy ha-
gyományos népszokás keretében, amelyet
évente újraélesztenek az iskolások a kör-
nyék óvodásaival együtt.

Jelmezekbe öltöztek és hangoskodással
próbálták elûzni a telet a gyerekek a Ka-
zinczy Ferenc iskolában. Mára hagyo-
mánnyá vált, hogy minden februárban
összegyûlnek a tagintézmény diákjai az
iskola udvarán a környék óvodásaival
együtt, hogy egy kiszebáb égetésével ün-
nepeljék a hagyományokat és hívják elõ
a tavaszt.

Megóv a bajtól és tavaszt
köszönt

A babonák szerint ez a télûzõ szokás
megóvja az embereket a bajtól és köszön-
ti a tavaszt. Régen a falusi emberek él-
vezték ezt a tûz melletti összejövetelt,
amikor hangosan kiabálták a télûzõ rig-
musokat, hogy elûzzék a hideg évszakot.
Egykoron még kívánságokat is írtak cédu-
lákra, amelyeket a tûzbe dobáltak, kife-
jezve ezzel vágyukat a teljes szabadulás-
ra bizonyos problémáktól vagy terhektõl.
– Minden februárban összegyûlünk az is-
kolaudvaron és az alsó tagozatosok mûso-
ra után közösen elégetjük a kiszebábot,

ezzel jelképezve azt, hogy nagyon várjuk
a tél végét és azt, hogy jöjjön a tavasz –
nyilatkozta Jósvai Jázmin Melodi, a Nyír-
egyházi Bem József Általános Iskola Ka-
zinczy Ferenc Tagintézmény tanulója.

Hagyományõrzés és -teremtés
Az iskolában kiemelt figyelmet fordíta-

nak a hagyományok ápolására. A pedagó-
gusok minden évben gondoskodnak arról,
hogy a gyerekek megismerjék a kiszebáb
égetésének hagyományát. Mesélnek nekik
errõl a régi népszokásról, hogy értelmez-
zék és megértsék annak jelentõségét. –
Intézményünk pedagógusai a magas szin-
tû oktatás mellett nagy hangsúlyt fektet-
nek a hagyományõrzésre és a hagyomány-
teremtésre. Minden tanév elején arra tö-
rekszünk, hogy változatos programokat
állítsunk össze – mondta Herczkuné Csat-
lós Margit, a Nyíregyházi Bem József Ál-
talános Iskola Kazinczy Ferenc Tagintéz-
mény vezetõje.

(Szerzõ: Szabó Gabriella)
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Öt Marketing Diamond díjat nyert a
Móricz Zsigmond Színház

A napokban rendezték meg Budapesten a
Magyar Marketing Szövetség 2023-as Mar-
keting  Diamond Awards díjátadóját, amelyen
a nyíregyházi Móricz Zsigmond Színház öt
Marketing Diamond elismerést nyert el. A
díjakat Holik Emõke, a Móricz Zsigmond
Színház értékesítési vezetõje vette át.

A Marketing Diamond Listen az elmúlt
3 év eredményei alapján a nyíregyházi te-
átrum a 2. helyen áll, 13 Gyémánt díjjal a
megbízói oldalon. 2019-ben a színház 5
Gyémánt díjat kapott, és akkor elnyerte a
fõdíjat is, Az év marketingaktív vállalkozá-
sa lett, 2020-ban pedig a Lounge Group-
különdíjat is megkapta, a pályázatok ki-
emelkedõ minõségéért.

A díjjakkal együtt jár a „marketinggyé-
mánt” elektronikus védjegy is, a cég kom-
munikációs tevékenysége során a logó szá-
mos felületen, kommunikációs csatornán
használható, mint honlap, hírlevél, e-mail-
aláírások, közösségi média, online és offline
hirdetési felületek stb. A díj egyben véd-
jegy is, amely a cég elismertségét mutatja
– olvasható a teátrum sajtóközleményében.

Kétszeres Marketing Gyémánt díjas
lett az ÉAK Nonprofit Kft.

A február 7-én megrendezett Marketing
Diamond Awards 2023 díjátadó gálán, a
„Társadalmi célú kampány” kategóriában
benyújtott „Karácsonyfáért ajándék – Ül-
tess egy karácsonyfát” címû pályamunká-
ért marketinggyémánt elismerést kapott az
ÉAK Nonprofit Kft., amivel már két Gyé-
mánt díj büszke tulajdonosa lett. Az akci-
ót Nyíregyháza Megyei Jogú Város Környe-
zetvédelmi Alapja, valamint a NYÍRVV
Nonprofit Kft. támogatta.

A program célja kettõs volt. A társaság
egyrészt szerette volna felhívni a lakosok
figyelmét az elkülönített gyûjtés fontossá-
gára, emellett fontosnak tartották az akció
népszerûsítése közben a Hulladékudvarok
és az Újrahasználati Központ bemutatását.
Másrészt a lakosságot kívánták arra ösztö-
nözni, hogy vágott fenyõ helyett gyökeres
fát válasszanak, amelyeket késõbb az ÉAK
Nonprofit Kft. kiültet egy erre a célra létre-
hozott fenyõligetbe. A felesleges fakivágás
mellett mindez hozzájárul a városszépítés-
hez is, hiszen kevesebb fa kerül ki a közte-
rületekre – olvasható az ÉAK Nonprofit Kft.
sajtóközleményében.

Kezdeményezésüket
országosan is elismerték!

A hulladékudvarokban a lakosság té-
rítésmentesen leadhatja a nagyobb meny-
nyiségû, de még lakossági mértékben
„termelt”, elkülönítetten gyûjtött hulladé-
kokat, zöldhulladékot, nagy darabos lo-
mot, építési törmeléket, valamint veszé-
lyes hulladékokat. Az Újrahasználati Köz-
pontban folyamatosan leadhatók olyan
tárgyak, amelyekre a tulajdonosaiknak
már nincs szükségük, de valaki számára
talán hasznosak lehetnek. Ezek a tárgyak
egy jelképes raktározási költség megfize-
tése után megvásárolhatók.

Öt Marketing Gyémánt díjban részesült:

– Imázs, márkaépítés kategóriában, pá-
lyamunka címe: A Móricz Zsigmond
Színház márkaépítése – 2023

– Bevezetõkampányok kategóriában,
pályamunka címe: Bevezetõkampány:
Szindbád VIP Mozi – A Móricz Zsig-
mond Színház üzemeltetésében

– Ügyfélélmény programok kategóriában,
pályamunka címe: A Móricz Zsigmond
Színház ügyfélélmény programjai – 2023

– Imázs, márkaépítés kategóriában, pá-
lyamunka címe: Márkaépítés – Bencs
Villa a Móricz Zsigmond Színház üze-
meltetésében – 2023

– Produkciós és nyomdai gyártások kate-
góriában, pályamunka címe: A Móricz
Zsigmond Színház és az általa szervezett
programok marketing anyagai – 2023
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Don Juan mindenütt hódít
Nyíregyházán az õ gazdag története, sõt elõ- és háttértörténete bontakozik ki a színpadon

Horváth Illés újabb rendezését láthatja a Móricz Zsig-
mond Színház közönsége, teátrumunk mûvészeti vezetõje
ezúttal a Don Juant állítja színpadra. Bemutató február 24-
én, a Nagyszínpadon, Nagyidai Gergõvel a címszerepben.

– Több száz feldolgozása van ennek a történetnek, de
rendszerint Moliére mûve az alap. Esetedben is egyértel-
mû volt?

– A leghíresebb feldolgozás talán Mozart operája, a Don
Giovanni. A prózai mûvek közül Moliére-é a legismer-
tebb, és a legtöbbet játszott. De nem ez volt az „õs” Don
Juan az irodalomban. Ha a csábító, a botrányos életû ifjú
nemes történetét nézzük, Don Juan Tenorio létezõ sze-
mély volt, az egyik legrangosabb spanyol nemesi család
sarja. A róla szóló mondakörnek lehet valamifajta igaz-
ságalapja. Egy másik gyökere a színdarabnak a kõszobor
legendája, „aki” lerántja magával a pokolba a halottakat
és Istent nem tisztelõ, botrányos életû embert. A csábító
és az elkárhozó lélek története egyesül a színdarabban,
melyet elõször egy Tirso de Molina nevû spanyol szerzõ
vetett papírra a 17. században.

Azóta Don Juan a legfontosabb mítoszaink közé emel-
kedett; olyan archetípust ír le, illetve metafizikai kérdése-
ket feszeget, amelyek örökké az emberiség sajátjai. Legyen
szó hitrõl, vallásról, társadalmi kérdésekrõl, szerelemrõl.

– Népszerûségét az is jelzi, hogy tavaly mutatták be a
Nemzeti Színházban, idén januárban Pécsett. Te hogyan,
s milyennek mutatod meg Don Juant? Komédiát vagy tra-
gikus-érzelmes elõadást várhatunk?

– Reményeim szerint ezeket egyszerre. Összetett elõ-
adás lesz. Nem teljes egészében Moliére mûvét állítjuk
színpadra, szerettem volna kicsit több történetszálat be-
hozni. Sediánszky Nórával állítottuk össze a szövegköny-
vet, merítettünk más feldolgozásokból is, például Puskin-
tól vagy Mérimée novellájából, de további szerzõk mûvei
is inspiráltak új jelenetek megírására. Szerettem volna,
hogy egy alaposan kidolgozott, átélhetõ története legyen
a figurának. Hogy megérthessük motivációit, személyisé-
ge alakulását, fejlõdését, illetõleg torzulását is. Igyekez-
tem Moliére Don Juanját kicsit rétegzettebbé, lelki érte-
lemben gazdagabbá tenni.

Ebben az elõadásban megjelenik majd egyfajta esszen-
ciaként, miként gondolkodtak az elmúlt korokban Don
Juanról, s természetesen tükrözni fogja az én meglátásai-

mat, hogy nekem mi és hogyan fontos az õ történetében.
A rendezésben érezni lehet majd, mi az, amit nagyon ko-
molyan veszek, de azt is, amit szerintem el lehet hülyés-
kedni, vagy legalábbis iróniával kezelni.

Mindenképpen izgalmas, cselekményes a sztori, nem-
csak magasröptû filozófia vagy szépirodalom, ahol vere-
tes monológok hangzanak el, hanem akció- és esemény-
dús, fordulatos történet zajlik a színpadon. Arra mindig
nagyon figyelek rendezéseim során, hogy a nézõt egy pil-
lanatig sem szabad untatni, mindig fenn kell tartani az
érdeklõdését, ez nagyon fontos. Ezen a módon kell tudni
értéket közvetíteni. Érzelmes és szenvedélyes lesz az elõ-
adás. Tartalmaz vígjátéki elemeket, néhol kalandregényre
fog hasonlítani, olykor cinikus, moralizálásra is sor kerül,
miközben szerelmi hódítások története.

– Feltételezem, komoly fejtörést okozott a próbafolya-
mat középsõ idõszakában a fõszereplõ személyében tör-
tént változás: Nagyidai Gergõt látjuk Don Juan szerepé-
ben Klem Viktor helyett.

– Amikor kiderült, hogy cserélni kell a fõszereplõt, két-
ségtelenül okozott némi rémületet és fejtörést. Viszont már
az elsõ próbán, amikor Gergõ átvette a szerepet, olyan
nyugalom, kiegyensúlyozottság és öröm szállt meg, ami

ritka egy alkotófolyamatban. Persze adódhatnak még ne-
hézségek, hiszen ebben a felállásban már csak három és
fél hetünk van a bemutatóig, ez borzasztóan kemény do-
log. Most ugyan még távolinak érezzük a premiert, csak
dolgozunk és élvezzük a munkát, s mivel mindannyian
szeretjük csinálni, feldobottak vagyunk, jó energiák mû-
ködnek. De a Don Juan nagy falat, hatalmas és bonyolult
mû, nehezen és gazdagon játszható szerepek vannak ben-
ne, megalkotásuk munkaigényes. Sokat kell dolgozni azon,
hogy ha oldalas monológra oldalas monológgal válaszol
valaki, ne váljon belõle halálosan unalmas irodalmi fejte-
getés. Fontos, hogy gondolatvezérelt, ugyanakkor humo-
ros, szenvedélyes és energikus legyen minden szituáció.
Talán kicsit el is vagyunk szokva az ilyen jellegû kihívá-
soktól. Változik a világ, benne a nézõi igények is, a szín-
házak pedig mindinkább igyekeznek ezeket keresni és
kiszolgálni, így egy kicsit kezdünk eltolódni a bulvár felé.
Ez a szakma egészét jellemzõ jelenség.

Nagyon sok filmes adaptáció jelenik meg manapság a
színházakban, s magukkal hozzák a filmforgatókönyvek-
nek azt a jellegzetességét, hogy rövid megszólalások van-
nak, a dialógus mindig pereg. Ezeknél a régi veretes szín-
daraboknál viszont nem így van. Ebbõl az következik, hogy
irgalmatlan mennyiségû szöveget kell megtanulniuk szí-
nészeinknek, s ezt olyan tempóval, könnyedséggel és já-
tékosan kell elõadniuk, ami nagyon stabil, reflex szintû
szövegtudást igényel. Ez nagyon nehéz feladat, de társu-
latunk tagjai remekül dolgoznak.

– Gondolom, a legnagyobb kihívás Nagyidai Gergõ elõtt
áll, de õ meg szokta oldani a kemény helyzeteket is...

– Gergõvel fantasztikus jó próbálni. Azt az ijedtséget,
ami rám került attól, hogy szinte elölrõl kellett kezdeni
alig valamivel a próbafolyamat közepe elõtt, Gergõ a hoz-
záállásával, a munkájával, ahogy az anyaggal dolgozik,
teljes egészében feloldotta. Mindemellett nagyon jól áll
neki a szerep. Nagy alakításra számíthatunk tõle.

– Kinek ajánlod ezt az elõadást?
– A vágyam, hogy olyan elõadás szülessen, ami nem csak

egy rétegközönségnek szól. Amely sokrétû, vegyes mûfajú,
és minden értelemben olyan gazdag, hogy nagybetûs SZÍN-
HÁZ legyen a nagybetûs NÉZÕ-nek. Legyen szórakoztató,
elgondolkodtató, ugyanakkor érzékeny és izgalmas. Egy
elõadás tudjon sok mindent – mint egy svájci bicska!

(Szerzõ: Kováts Dénes)
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A Burattino Bábszínház
programja

Február 23., 17.00: Kukta kutya õrségben
Február 24., 11.00: Kukta kutya õrségben
Február 24., 16.00: Bumfordi
Február 25., 10.00: Ki altatta el a tejet?

Helyszín: Korzó Bevásárlóközpont, „B” épület 2. eme-
leti bábszínházterme.

Mondd, te kit választanál?!

A Keresztény Értelmiségiek Szövetsége Nyíregyhá-
zi Csoport várja az érdeklõdõket február 20-án 17.00
órakor tartandó rendezvényére, Dandé András refor-
mátus lelkipásztor, miskolci vallástanár Mondd, te kit
választanál?! címû elõadására.

Helyszín: a Szent Imre Katolikus Gimnázium, Két
Tanítási Nyelvû Általános Iskola, Kollégium, Óvoda
és Alapfokú Mûvészeti Iskola díszterme (Ungvár sé-
tány 19.).

A rendezvény nyilvános és ingyenes, a Szabolcs-
Szatmár-Bereg Vármegyei Közgyûlés támogatásával
valósul meg.

Mindentudás Könyvtára – gyerekeknek
Mindennapok mikrobiológiája.
Elõadó: prof. dr. Karaffa Erzsébet Mónika egyetemi ta-

nár, Debreceni Egyetem, Mezõgazdaság-, Élelmiszer-
tudományi és Környezetgazdálkodási Kar.

Idõpont: február 22. 10.00 óra.
Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-

tár, konferenciaterem.

Muzeális könyvek kiállítása a könyvtár állományából
Megtekinthetõ: február 22-ig.
Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-

tár, társalgó.

„Színtársaság”
Dr. Bobula Zsuzsa, Porkoláb Éva és dr. Lukács Edit kö-

zös kiállítása.
Megtekinthetõ: február 22-ig.
Helyszín: Váci Mihály Kulturális Központ.

„Aki a virágot szereti...”
Szombathy Tibor harmadik önálló kiállítása.
Megtekinthetõ: február 23-ig.
Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-

tár, kamaraterem.

Télûzõ vigadalom
Kézmûves foglalkozás, kiszebáb-készítés és -égetés a

mûvelõdési ház udvarán. Közremûködik: Alvégesi Tánc-
csoport.

Idõpont: február 23. 10.00 óra.
Helyszín: Alvégesi Mûvelõdési Ház.

Örményország – dr. Sipos László elõadása
Egyedülálló lehetõségünk nyílik bepillantani Örmény-

ország lenyûgözõ kulturális örökségébe, dr. Sipos László,
a Forster-díjjal kitüntetett mûemlékfotós segítségével. Ve-
títettképes elõadáson keresztül kalandozhatunk az õsi kul-
túra mélyeiben az Ararát lábánál. A belépés díjtalan!

Idõpont: február 23. 16.30-tól.
Helyszín:  Városmajori Mûvelõdési Ház.

Kötetbemutató
Dr. Sipos László: Helyszíni szemle 2. Jog- és mûvészet-

történeti tanulmányok címû kötetének bemutatója. A szer-
zõvel dr. Bihari Albertné, a Móricz Zsigmond Kulturális
Egyesület alapító titkára beszélget.

Idõpont: február 27. 16.30-tól.
Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-

tár, kamaraterem.

A technika illúziója
Szegedi Attila festõmûvész kiállítása.
Megtekinthetõ: február 29-ig.
Helyszín: Kállay Gyûjtemény.

Leskovics András gyûjtõ érmekiállítása
A vegyesházi királyok kora és a török hódoltság idõsza-

ka (1301–1686).
Megtekinthetõ: február 29-ig.
Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-

tár, társalgó.

Népdalokat tanít Hajdú Ágota népzenész, népzene-
tanár

Idõpont: február 29. 16.00 óra.
Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-

tár, Gyermekkönyvtár.

Cseperedõ Meseklub
Hogyan keresett társat a kutya? Vendég: Hajdú Ágota

és az Alkotás Varázsáért Egyesület népzenészei.
Idõpont: február 29. 16.30-tól.
Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-

tár, Gyermekkönyvtár.

Geszterédtõl Rakamazig
Az idõszaki kiállításon a vármegyei múzeumban õr-

zött honfoglalás kori tarsolylemezek hiteles másolatait,
valamint a geszterédi aranyszablya rekonstrukcióját
mutatják be.

Megtekinthetõ: március 2-ig.
Helyszín: Kállay Gyûjtemény.
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Fejezetek az egykori Kállai utca 2. szám
alatti épületek történetébõl 1.

Ma már csak archív képesla-
pon látható az a két emeletes
épület, amelyek a Kállai (ma
Szent István) utca páros oldalá-
nak az elején álltak. A balolda-
li bizonyosan a város legrégeb-
bi emeletes házai közé tarto-
zott, míg a jobboldalit Palánszky
Sámuel építtette 1888-ban. Az
építési kérelemnek megfelelõ-
en a házban két új boltot, és
ezek felett egy fényképészeti mûtermet alakítottak ki.

Ez utóbbit elõbb Jeney Sándor, majd Kemény Jenõ
sátoraljaújhelyi fényképész bérelte ki, aki „a haladó
kor kívánalmainak megfelelõ, legújabb gépekkel fel-
szerelt fényképészeti üveg-mûtermét” ajánlotta a „mû-
ízléssel bíró közönség” figyelmébe. 1891-ben már a fõ-
városi Kalmár Péter udvari fényképész és festõ alakítot-
ta ki benne fióküzletét, míg 1894-tõl Hunyady László
mûterméül szolgált. Hunyadyhoz 1912-ben Malachovsky
István társult. Ekkor a Nyírvidékbeli közös hirdetésük-
ben így ajánlották fényképészeti szolgáltatásaikat: „A
legrégibb mûterem Nyíregyházán”.

Az építtetõ Palánszky Sámuel 1861-ben érkezett vá-
rosunkba. Elõbb elemi iskolai tanítóvá, majd az újjá-

szervezett Evangélikus Algim-
názium tanárává nevezték ki.
1874-ig tanított, majd „az
anyagi tekintetben sokkal
háladatosabb ügyvédi pályára
lépett”. A várost 1889-ben
hagyta el, amikor Dobsina
város ügyészévé nevezték ki.
Rozsnyón hunyt el 1895-ben.
A feleségével, Csapó Idával
1866-ban egy magán nõneve-

lõ intézetet alapítottak a mai Luther utca egyik házá-
ban. Innen tették majd át az intézet székhelyét a balol-
dali épület elsõ emeletére. Az intézetben társadalmi mû-
veltséget és modort, francia és angol nyelvet, valamint
nõi munkákat sajátítottak el a növendékek, a tanévek
pedig vizsgával zárultak. Az intézet vezetését Csapó Idá-
tól 1880-ban Pachmayr Fáni okleveles tanítónõ vette át,
tanári karának az élén pedig Martinyi József gimnáziumi
tanár állt. Az új tulajdonos hamarosan a Nagyorosi (ma
Bocskai) utcába tette át a leánynevelõ székhelyét, a tá-
gas díszkerttel ellátott Nádassy-féle házba.


